

គម្រោងកែលម្អបណ្តាញផ្លូវថ្នល់នៅកម្ពុជា សេចក្តីសង្ខេបស្តីពីក្របខ័ណ្ឌផែនការជនជាតិដើមភាគតិច

សេចក្តីសង្ខេបនេះបានលើកយកចំណុចសំខាន់ៗត្រូវរៀបចំផែនការជាមួយជនជាតិដើមភាគតិច និងផែនការពិស្តារត្រូវបានពិពណ៌នានៅក្នុងអត្ថបទ និងឧបសម្ព័ន្ធនៃក្របខ័ណ្ឌផែនការជនជាតិភាគតិច។

ឯកសារក្របខ័ណ្ឌផែនការជនជាតិដើមភាគតិចនេះ ហៅកាត់ថា IPPF ត្រូវបានរៀបចំដោយក្រសួងអភិវឌ្ឍន៍ជនបទ ក្នុងសមាសភាពទី២ នៃគម្រោងកែលម្អបណ្តាញផ្លូវថ្នល់នៅកម្ពុជា (CRCIP) ដោយក្រុមការងារមន្ត្រីសង្គម និងបរិស្ថាន និងមានការគាំទ្រពីទីប្រឹក្សាបច្ចេកទេសជាតិ និងអន្តរជាតិ។ IPPF រៀបចំឡើងសម្រាប់ប្រើប្រាស់ចំពោះគម្រោងវិនិយោគក្រោមហិរញ្ញប្បទានរបស់ធនាគារពិភពលោក ដើម្បីគាំទ្រទាំងផ្នែកបច្ចេកទេស និងហិរញ្ញវត្ថុ ដល់ជនជាតិដើមភាគតិចដែលរស់នៅតាមកំណត់ផ្លូវដែលត្រូវកែលម្អ ហើយពួកគាត់នឹងត្រូវបានកំណត់អត្តសញ្ញាណជនជាតិដើមភាគតិចក្នុងអំឡុងពេលរៀបចំឯកសារផែនការគ្រប់គ្រងសង្គម និងបរិស្ថាន ដោយឯកសារ IPP ត្រូវរៀបចំអនុលោមតាមគោលការណ៍ក្របខ័ណ្ឌសង្គម និងបរិស្ថាន ដែលជាកិច្ចការអាទិភាពមួយរបស់ធនាគារពិភពលោក។

អំពីគម្រោង

គម្រោងកែលម្អបណ្តាញផ្លូវថ្នល់នៅកម្ពុជា នឹងធ្វើការកែលម្អផ្លូវពីគម្រោលក្រសួងក្រហមទៅជាផ្លូវក្រាលកៅស៊ូពីរជាន់ សំដៅធ្វើឲ្យផ្លូវមានភាពធន់ ឬបន្តរឹងការបម្រែបម្រួលអាកាសធាតុ ស្ថិតនៅក្នុងខេត្តកំពង់ចាម ខេត្តត្បូងឃ្មុំ និងខេត្តក្រចេះ។ ផ្លូវដែលត្រូវកែលម្អ រួមចំណែកលើកកម្ពស់ភាពធន់ និងសុវត្ថិភាពនានានៃបណ្តាញហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធផ្លូវថ្នល់ដោយត្រូវធ្វើការក្រាលកៅស៊ូ/បេតុង និងកែលម្អសំណង់សិល្បការុណ្យនានាតាមស្តង់ដារ និងបទដ្ឋានបច្ចេកទេសសមស្របដើម្បីធានាភាពធន់ និងប្រើប្រាស់បានយូរអង្វែង ក្រោមហិរញ្ញប្បទានរបស់ធនាគារពិភពលោក។

ឯកសារក្របខ័ណ្ឌផែនការជនជាតិដើមភាគតិច ត្រូវបានរៀបចំនិងអនុវត្តដោយក្រសួងអភិវឌ្ឍន៍ជនបទសម្រាប់ខ្សែផ្លូវដែលបានកំណត់អាទិភាពក្នុងការកែលម្អពីផ្លូវក្រសួងក្រហម និងផ្លូវដីស ឲ្យទៅជាផ្លូវក្រាលកៅស៊ូពីរជាន់ ប្រវែង ២៥០ គីឡូម៉ែត្រ ស្ថិតក្នុងខេត្តគោលដៅ។

លក្ខណៈសម្បត្តិសម្រាប់រៀបចំក្របខ័ណ្ឌផែនការជនជាតិដើមភាគតិច

ក្រសួងអភិវឌ្ឍន៍ជនបទ ត្រូវរៀបចំឯកសារក្របខ័ណ្ឌផែនការជនជាតិដើមភាគតិច ខណៈការសន្មត់ថាបើមានជនជាតិដើមភាគតិចរស់នៅតាមខ្សែផ្លូវគម្រោង ដើម្បីកំណត់វត្តមានរបស់សហគមន៍ជនជាតិដើមភាគតិច ដោយអនុលោមតាមស្តង់ដារទី៧នៃឯកសារស្តីពីសង្គម និងបរិស្ថាន របស់ធនាគារពិភពលោក។ ឯកសារស្តង់ដារទី៧ បានផ្តោតសំខាន់លើជនជាតិដើមភាគតិច ក្នុងដំណើរការអនុវត្តគម្រោងវិនិយោគ ដោយពួកគាត់ត្រូវមានលក្ខណៈសម្គាល់ផ្សេងៗគ្នា ដូចខាងក្រោម៖

- ក. ស្វ័យកំណត់អត្តសញ្ញាណថាជាសមាជិកក្រុមជនជាតិមានទំនៀមទំលាប់រស់នៅ និងវប្បធម៌ជនជាតិដើមភាគតិច ដោយមានការទទួលស្គាល់ដោយក្រុមជំរុំ

- ខ. ជាក្រុមដែលមានទីលំនៅលក្ខណៈប្រមូលផ្តុំនៅតាមតំបន់ភូមិសាស្ត្រផ្សេងៗគ្នា មានបុរណភាព ទឹកដីពីជួនតាប្រសំនៅតាមតំបន់ដែលប្រើប្រាស់ដីដើម្បីប្រកបរបរចិញ្ចឹមជីវិតតាមរដូវកាលផ្អែកលើ ធនធានធម្មជាតិមាននៅក្នុងតំបន់
- គ. ជាក្រុមដែលមានស្ថាប័ននយោបាយ សេដ្ឋកិច្ច សង្គម និងវប្បធម៌បែបអភិរក្សនិយម មានលក្ខណៈ ខុសប្លែកពីស្ថាប័នសង្គម ឬវប្បធម៌នៃក្រុមមនុស្សភាគច្រើន
- ឃ. ក្រុមដែលប្រើប្រាស់ភាសារ ឬមានគ្រាមភាសារផ្សេងពីភាសារផ្លូវការរបស់ជាតិសាសន៍ ឬប្រទេស មួយដែលពួកគេកំពុងរស់នៅ។

គម្រោងត្រូវបានរៀបចំដោយពិចារណាមិនដោះស្រាយអវិជ្ជមានដល់ក្រុមជនជាតិដើមភាគតិច បើមាន ជនជាតិដើមភាគតិចកំពុងរស់នៅតាមខ្សែផ្លូវគម្រោង ពួកគាត់និងមិនត្រូវបានរើសអើង និងត្រូវទទួល ទទួលអត្ថប្រយោជន៍ពីគម្រោងប្រកបដោយសមធម៌។

ក្របខ័ណ្ឌផែនការជនជាតិដើមភាគតិច បង្ហាញអំពីវិធីសាស្ត្រក្នុងការកំណត់អត្តសញ្ញាណជនជាតិដើម ភាគតិចបើសិនជាមានពួកគាត់កំពុងរស់នៅតាមខ្សែផ្លូវគម្រោង រួមមានរចនាសម្ព័ន្ធ នីតិវិធី និងជំហាន ក្នុងការរៀបចំផែនការដើម្បីឆ្លើយតប។ ឯកសារនេះ នឹងបង្ហាញពីទិដ្ឋភាពទូទៅនៃជនជាតិដើមភាគតិច ដែលកំពុងរស់នៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា និងក្នុងខេត្តគោលដៅគម្រោង ក្នុងនោះមានចំណុចខ្លះចន្លោះមួយ ចំនួនរវាងឯកសារក្របខ័ណ្ឌគតិយុត្តិរបស់កម្ពុជាជាមួយគោលការណ៍ស្តង់ដាររបស់ធនាគារពិភពលោក ត្រូវបំពេញបន្ថែម និងរៀបចំយន្តការក្នុងការដោះស្រាយ។

ជំហានក្នុងការកំណត់អត្តសញ្ញាណជនជាតិដើមភាគតិច

ឯកសារក្របខ័ណ្ឌផែនការជនជាតិភាគតិច បានពិពណ៌នាអំពីជំហាន ក្នុងការកំណត់អត្តសញ្ញាណ វាយតម្លៃផ្នែកសង្គម និងរៀបចំផែនការ ដូចខាងក្រោម៖

- ក. ក្រសួងអភិវឌ្ឍន៍ជនបទ ត្រូវកំណត់អត្តសញ្ញាណបើមានជនជាតិដើមភាគតិចរស់នៅតាមខ្សែផ្លូវ ដោយអនុលោមតាមស្តង់ដារ របស់ធនាគារពិភពលោក។ បើគ្មានជនជាតិដើមភាគតិចរស់នៅ តាមខ្សែផ្លូវគម្រោង ក្រសួងអភិវឌ្ឍន៍ជនបទ នឹងពន្យល់អំពីដំណើរការ និងនីតិវិធីនៃការកំណត់ ដោយចងក្រោយជាឯកសារដើម្បីដាក់បញ្ចូលក្នុងផែនការគ្រប់គ្រងសង្គម និងបរិស្ថាន
- ខ. បើការកំណត់ថាមានជនជាតិដើមភាគតិចកំពុងរស់នៅ ឬកំពុងប្រកបរបរចិញ្ចឹមជីវិតតាមខ្សែផ្លូវ ក្រសួងអភិវឌ្ឍន៍ជនបទ នឹងចុះសិក្សាវាយតម្លៃសង្គម អនុវត្តតាមគោលការណ៍ណែនាំ ដូចមាន ចែងក្នុងឯកសារស្តីពីក្របខ័ណ្ឌផែនការជនជាតិដើមភាគតិច
- គ. ផ្អែកតាមលទ្ធផលការវាយតម្លៃ និងពិគ្រោះយោបល់ ក្រសួងអភិវឌ្ឍន៍ជនបទ ត្រូវរៀបចំផែនការ ជនជាតិដើមភាគតិច។
- ឃ. ធនាគារពិភពលោកយល់ព្រម និងផ្សព្វផ្សាយជាសាធារណៈនូវឯកសារព្រាងស្តីពីផែនការជន ជាតិភាគតិច

